
Hírek a SZOTE-rol  per Lószió professzor ügyében Titkárnők társulata 
Eredményes pályázatok 

Az Országos Tudományos programhoz benyújtottak 
ós Kutatási Alaphoz (OTKA) közül 4 részesült kedvező el-
a Szegedi Orvostudományi bírálásban. Ez az egyetem 

Bűncselekmény 
vagy szabálytalanság? 

összesen mintegy Egyetem kutatói altal be- „ . . . , „ 
7 ,. , . , ., . 1 1 szamara 

adott kutatasi palva/.atok kö-
zül H nyert elfogadást, míg 26 millió forint é r tékű tá-
a „Biológiai a lapkutatások" mogatást jelent. 

Nyugatnémet vendég látogatása 
Október :i-án a SZOTE vendége volt Edmund Pollak, 

a Német Egyetemek Rektori Tanácsának külügyi osztály-
vezetője, aki az NSZK-beli egyetemek és a SZOTE közti 
kapcsolatok fejlesztéséről tárgyalt dr. Szilárd János rek-
torral, illetve az egyetem más vezetőivel. 

Aritmia Szimpózium 
Az MTA Szegcdi liizottsá- Székházban . Az egynapos 

í7<j és a SZOTE Szívsebésze- ' rendezvényen hazai és nyu-
ti önálló Osztálya október 3-
án Ari tmia Szimpóziumot 
rendezett az Akadémiai előadásokat. 

gatnémet kutatók tartot tak 

Továbbképzés 
A Szegedi Orvostudomá-

nyi Egyelem Közegészségtani 
Intézete adott otthont az Or-
vostovábbképző Intézet szer-
vezésében Szegeden megren-
dezett továbbképzésnek, 
amelyre szeptember 2!). és 
október 10. közölt került sor. 

A7. ország minden részéből 
érkezett szakemberek — 
mintegy harmincan — a to-
xikológia témaköréből hall-
gattak előadásokat, s foly-
tat tak szakmai konzultáció-
kat. 

Szeptember utolsó és ok-
tóber első napján zajlott 
az a per a megyei bíróságon, 
melyben László Ferenc pro-
fesszor, a Szegedi Orvostu-
dományi Egyetem egykori 
pár t t i tkára és rektorhelyet-
tese ügyében folytatott Ex-
terde Tibor tanácsa. A vád 
szerint László professzor, 
mint az endokrinológiai 
osztály vezetője 1977-től ez 
év február já ig folytatólago-
san — az olaszországi Sero-
no cég számára — külföldre 
jut tatot t mintegy 5 ezer em-
beri agyalapi mirigyet. E 
hipfrfi/.isek ér téke — az 
ügyész szavai szerint — 
2 960 000 Ft. E tételeken kí-
vül a vádlott ez év február -
jában megkísérelt 470 db 
agyalapi mirigyet átadni az 
olasz cég képviselőjének, á m 
az kutatásra a lkalmat lannak 
minősítve visszautasította a 
szállítmányt. Mindezek alap-
ján 3 340 000 Ft kár okozá-
sáér t különösen nagy érték-
ben elkövetett sikkasztás mi-
a t t emeltek vádat. Ugyan-
akkor cselekménye — a vád 
szerint — különösen nagy 
ér tékre és folytatólagosan el-
követett devizagazdálkodást 
sértő bűntett is. Az ügyész 

ismertetése szerint ezen kívül 
László professzor külföldi 
tartózkodásai során egy hol-
land állampolgártól pénzt 
fogadott el, az olasz cégtől 
pedig pénzt kért, s ebből az 
összegből holland ismerőse a 
Konsumexnél egy Toyota tí-
pusú gépkocsira fizetett be 
számára. A valuta ér téke 
264 000 Ft, így cselekménye 
devizagazdálkodásban jelen-
tós ér tékben elkövetett bűn-
tett. 

László Ferenc bűnösségé-
ről így nyilatkozott: elisme-
ri, hogy szabálytalanságot 
követett el a külföldi valuta 
kezelésében, de a hipofízi-
sek külföldre juttatásában 
nem érzi magát bűnösnek. 

A tárgyalás két napján szó 
volt az endokrin osztály mű-
ködéséről, a hipofízisek tu-
dományos és kereskedelmi 
célú felhasználásáról, a kór-
bonctani intézet boncmeste-
reivel kötött szerződésekről, 
a hipofízisek külföldre jut-
ta tásának módjáról és a de-
viza szabálytalan kezelésé-
ről. A tanúk meghallgatása 
után november 4-ére halasz-
tották el a következő tárgya-
lási napot. 

Hol az élőszó, -kép, -zene varázsa? 

30 esztendős múlt és a jelen gondjai 
Közel 30 esztendeje, 

hogy a szegedi tudo-
mányegyetemen életre 
hívták a Collégium Arti-
um et Polytechnikumot. 
Célja, mint neve is el-
árul ja , az volt, hogy a 
művészetek és a műszaki 
tudományok alap- és fel-
sőbb ismereteivel tágítsa 
a fiatal egyetemi és főis-
kolai hallgatók tudását, 
tájékozottságát, s ezáltal 
hozzájárul jon bizonyos 
szemlélet-világlátás kiala-
kításához. 

A hőskorban, Gruber 
Laci bácsi a tudója, igen 
nagy érdeklődés és nép-
szerűség övezte a sorozat 
valamennyi szekcióját. 
Mára azonban a színház 
— a zene — a képzőmű-
vészeti — a természettu-
dományos előadások né-
zőszáma oly mértékben 
esett vissza, hogy ez szin-
t e megkérdőjelezi a soro-
zat létjogosultságát. Ki-
vételt talán a filmes szek-
ció jeleni, ahol — hála a 
magyar fi lmforgalmazás 
múl t jának és jelenének — 
még mindig találnak má-
sut t föl nem lelhető „cse-
megét" a fi lmbarátok. 

A sorozat a korábbi 
években lapasztalt sikere 
nyilván magyarázható 
azzal, hogy som a rádió, 
sem a televízió, de még a 
könyvkiadás sem tudta 
olyan mértékben követni 
a kor ismereteit, mint 
manapság. Elég csak át la-
pozni az utóbbi évek kép-
zőművészeti a lbumainak, 
természettudományos is-
meretterjesztő könyvei-
nek, vagy komolyzenei le-
mezeinek katalógusát. S 
akkor még rádiós és té-

vés, TIT-es sorozatokról 
nem is esett szó. A ma-
gyarázat azonban csak 
részben fogadható el, hi-
szen az élő szó, kép, zene 
varázsa ma éppúgy rabul 
ejti a befogadót, mint ré-
gen. 

Hol hát akkor a ba j? 
Mi az oka annak, hogy 
míg azelőtt 5—10 évvel 
egy-egy ilyen előadáson 
zsúfolásig megtelt az Au-
la, most előfordul, hogy 
kong az ürességtől? 

Ezek a kérdések legin-
kább a zenetudományi 
szekció látogatottságával 
kapcsolatban vetődtek fel, 
így Meszlényi Lászlóval, 
a Liszt Ferenc Zenemű-
vészeti Főiskola a d j u n k -
tusával és Gyüdi Sándor-
ral, a Szegedi Egyetemi 
Énekkar, valamint a Can-
ticum vezetőjével beszél-
gettünk. 

Megfogalmazásuk sze-
rint a komolyzenét kíná-
ló művészek, szakembe-
rek „vesztésre állnak", s 
ennek okát a családi ze-
nei nevelés hiányára ve-
zetik vissza. Am bepótol-
hatná a zenei műveltség 
hiányait az általános is-
kola, ha tudná. A zene 
iránti érzékenységet, a jó 
hallást, a „varázspálcát" 
azonban nem ad ják a ta-
nítói diplomával. (Első-
sorban azért nem, mert 
a felvételin néhány évvel 
ezelőtt még nem volt kri-
tér ium például a jó hal-
lás.) A középiskolás diák 
elfoglalt és valóban túl-
terhelt, s ha addig nem 
alakul t ki benne az igazi 
zene iránti fogékonyság, 
már nem is fog. Inkább 

színházbérletet vesz, nem 
koncertre jár. Az egye-
temista talán ráébred a 
zene hiányára, de talán 
szívesebben vásárol le-
mezt, mert az helyben és 
bármely időben élvezhe-
tő. 

S ha mégis akad fiatal, 
aki rajong a zenéért, s 
élvezi a koncertek külö-
nös, vissza nem adható 
varázsát, az vagy maga is 
zenél, vagy tájékoztatás 
hí ján nem tud a zenei 
szekció munkájáról . 

Mert a Collégium Art i -
um 30 éves múl t ja elle-
né resem rendelkezik pla-
kátokkal, szórólapokkal, 
melyek ugyan megtalál-
hatók egy-két olyan he-
lyen, ahol gyakrabban 
megfordulnak az egyete-
misták (kollégiumok, 
egyetemi épületek, könyv-
tárak), de sorsuk kérdé-
ses. A rendezvények lá-
togatottsága nem azt mu-
tat ja , hogy e l ju tnak az 
illetékesekhez. A techni-
kai gondok között a te-
rembefütést és a jól 
használható magnó és le-
mezjátszó hiányát is em-
líthetjük. De átfogó szer-
vezői m u n k a is szüksé-
geltetne, hisz akkor nem 
esne egybe a zenét ked-
velő énekkari tagok pró-
bá ja és a zeneesztétikai 
előadások időpontja. Sőt 
egy koordinációs kultu-
rális együttműködés ré-
vén — egyszerű időegyez-
tetéssel — megoldható 
lenne, hogy minden sze-
gedi felsőoktatási intéz-
mény zene iránt lelkese-
dő hallgatója részt vehes-
sen az előadásokon. Min-
denképpen szükségesnek 

látszik egy olyan szerve-
zet, amely magára vállal-
ná a rendezvények kéz-
ben tartását . Lehetne ez 
valamelyik intézményünk 
KISZ- vagy közművelődé-
si bizottsága, vagy egy ú j 
szervezet, melyben min-
den felsőoktatási intéz-
mény képviseltetné ma-
gát. 

A Meszlényi Lászlóval 
és Gyüdi Sándorral foly-
tatott beszélgetés során 
felvetődik egy fórum 
szükségessége is, ahol a 
zenetudományi szekció 
vezetői az érdeklődő hall-
gatókkal egyeztethetnék 
elképzeléseiket, javasla-
taikat, a szekció működé-
séről, programjáról . 
Meszlényi László felveti, 
hogy igénylik a felsőokta-
tási intézmények (SZOTE, 
.JGYTK. Élelmiszeripari 
Főiskola) bekapcsolódását 
is. Szívesen fogadnának a 
tanárképző részéről egy-
egy kórusbemutatót, elő-
adást, Mihálka György, 
Monoki Lajos, Ordasi Pé-
ter vagy más oktatók ré-
széről. Gondolkodik a 
szekció vezetősége azon 
is, nem volna-e a lkalma-
sabb az Aulánál kisebb, 
klubszerű, int imebb han-
gulatot teremtő helyiség 
a sorozat előadására. 

A beszélgetés végül is 
arról győzött meg, hogy 
nem szabad veszni hagy-
ni ezt az értékes soroza-
tot. Ar ra is felhívta a fi-
gyelmünket, hogy a hall-
gatókat is meg kell kér-
deznünk, miben lát ják ők 
a fent vázolt problémák 
okait. 

G. E. 

A SZOTE Titkárnők Társulata szeptember 26-án meg-
tartotta évadnyitó összejövetelét. A találkozó vendége volt 
dr. Szilárd János egyetemi tanár a SZOTE rektora, vala-
mint dr. Guba Ferenc egyetemi tanár a Biokémiai Inté-
zet igazgatója. 

Az orvosegyetem területén dolgozó ti tkárnők több 
mint három éve működő Társulata (amelynek állandó 
tagsága 35 fő) negyedévenként tar t összejöveteleket. Eze-
ken az összejöveteleken professzoraink közül többen i:; 
részt vettek már, ezzel is kifejezve véleményüket, hogy 
a titkárnők rendszeres összejövetelével — aminek gondo-
lata 1982-ben születeti meg — egyetértenek, az egyetemi 
élet szempontjából hasznosnak tar t ják , amellett, hogy kel-
lemesek, vidámak, tartalmasak is. Az összejövetelek min-
den t i tkárnő számára hasznosak és fontosak, biztosítéka 
unnak, hogy az egyetemen belül egymást megértő és se-
gítő t i tkárnő kollektíva alakuljon ki. Ügy véljük érdemes 
élni ezzel a lehetőséggel. Ilyen találkozókra szükség van 
— hangsúlyozta legutóbb is Guba professzor — bár a 
klinikai és az intézeti t i tkárnők munká ja nem mindenben 
egyezik, de az elvárások a munkahelyek és a közvetlen 
főnökök részéről nagyon is egyformák. 

Az országban, ezen belül az egészségügyben, ez a/, 
első szervezett t i tkárnői társulat, amely már főbb vona-
lakban megfogalmazott „alapszabállyal" rendelkezik. A ta-
lálkozókon viták és javaslatok hangzanak el, melyeket 
jegyzőkönyvben rögzítenek. Működésüket az írott szöveg 
mellett fotókkal, diafilmekkel is színesítik, melyeket ké-
pes archívumukban gyűjtenek. 

Az elkövetkező időkre is tar talmas programú összejö-
veteleket terveznek. Éves tervükben a szakterületüket 
érintő vitás kérdések megbeszélésére egyetemi vezetők 
meghívása, egy adott témán belüli vi tafórum rendezése, 
speciálisan az orvosegyetemi munkára vonatkozó tovább-
képzések programja szerepel. Kulturális igényeknek meg-
felelő irodalmi estet, úti élménybeszámolót kívánnak ta r -
tani. Természetesen nők lévén nem maradha t el a divat 
és a szépségápolás kellemes témáinak megvitatása sem. 

D. G. 

Bódé a BTK-n 
Tény, hogy egy rózsaszínű 

fabódé éktelenkedik az Ady 
téri épület lépcsőházában. 

Találgatok mindig talál-
tatnak. Mire szolgál a BTK-n 
a bodega? Közvélemény-ku-
tatásom eredménye: „Talán 
büfé nyílik itt végre!", ..Vá-
mot kell fizetnie ezentúl 
a belépőnek?" „Fogalmam 
sincs, mi ez, de csúf . . . " 

Ténymagyarázatul dr. Sza-
bó Dezső, a JATE gazdasági 
főigazgatója meglepő választ 
adot t : telefonközpont költö-
zik a rózsaszínű fafalak mö-
gé. Az Ady téri épület el-
avult távbeszélőközpontját 
kénytelenek kidobni. A lép-
csőházi bódéban a postától 
kölcsönzött 10 fő-, 80 mel-
lékvonalas szerkezet műkö-
dik a modernebb telefonköz-
pont elkészültéig. A rekonst-
rukció idején hússzal ke-
vesebb mellékvonal „élhet" 
az egyetemi épületben. A 
posta szakemberei várható-

an az év végéig adjak at az 
új központot. Akkor két-
szeresére nő a fő- és mel-
lékvonalak száma. A koráb-
binál korszerűbb telefonköz-
pont révén különböző szintű 
távhívórendszerbe kapcsol-
hatók a mellékállomások. Kí-
vánság szerint : épületen be-
lüli, Szeged és körzete, 
belföldi, illetve nemzetközi 
távhívás vehető igénybe. Az 
ú j központban pontosan rög-
zítik: melyik mellékállomás-
ról hányszor és hova tele-
fonáltak. Ezen adatok alap-
ján fogják számlázni a tele-
fondi jat . Hasonló távbeszé-
lőközpont készül jelenleg a 
Békeépületben is. A korsze-
rűsítést folytatni-szeretné az 
egyetem gazdasági vezetése. 

Tehát a bódé csak átmene-
tileg csúfí t ja az Ady téri 
épület lépcsőházát. A tele-
fonközpont felúj í tása után a 
fafa lakat lebontják. 

(-szi) 

Egyetemi tanár külföldön 
Kedves Miklós, a József Salamancában megtartott 

Attila Tudományegyetem Palinológiai Nemzetközi 
címzetes egyetemi tanára Szimpóziumon. A szegedi 
szeptember 24—26 között kutató a megnyitón plenáris 
részt vett a spanyolországi előadást tartott. 

Jön a Magvető! 
A hosszúra nyúlt nyári 

szünetet követően október-
ben megnyitotta kapuit az 
Irodalmi Kávéház. A Royal-
ban október 13-án Ödön fa-
lak között címmel Nikolényi 
Istvánnak a Szegedi Nemze-
ti Színház történetét bemu-
tató könyvéről beszélgetett 
Domonkos László, mint há-
zigazda és a színház több 
művésze és vezetője. Októ-
ber 20-án ünnepi megemlé-

kezést tar tot tak Szeged tö-
rök alóli felszabadulásának 
háromszázadik évfordulóján. 

A Magvető Könyvkiadó 
es t jé re 27-én kerül sor. A 
vendégekkel: Jovánovics 
Miklóssal, a kiadó igazgató-
jával, Hegedűs Mária irodal-
mi vezetővel és Szalay Ká-
roly felelős szerkesztővel 
llia Mihály beszélget. A 
nagy érdeklődésre számot 
tar tó est 6 urakor kezdődik. 

Ragyogás, pompa, 
szép beszéd 

Hát, igen ez jellemezte a fölújított szegedi színház 
gálaműsorát. Eközben azért néhány színházba járó szege-
di nem tudta elhessegetni magától a gondolatot, meddig 
lesz ilyen „színházi" a hangulat, meddig tart a varázs, 
meddig a ragyogás? Mert a szegedi színházbarát igazi 
színházi életet, kapcsolatot színész és néző között, ihle-
tett pillanatokat remél ettől a csodaszép színháztól, ettől 
a most oly lelkes alkotó közösségtől. 

A munka feltételei megteremtődtek a művészek szá-
mára, a befogadó számára megvan tehát az esély. A tár-
sulat tagjainak kitartó lelkesedést, mámoros sikereket kí-
vánunk, mert mi nézők is önzők vagyunk. (Székely Attila 
felvételein az új jávarázsol t színházbelső látható.) 
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